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KISBUSSZAL A GYÓGYSZEREKÉRT
A Csokonai utcában működő gyógyszertár üzemeltetője

felmondta a bérleti szerződését, március 1-től a Nemzeti

Népegészségügyi Központ visszavonta a patika működési

engedélyét.

Az önkormányzat már tárgyal egy másik üzemeltető céggel,
amely átvenné a gyógyszertár működtetését, ám a nyitáshoz szük-
séges engedélyek beszerzése több hetet is igénybe vehet. Amíg
nem rendeződik a helyzet, az önkormányzat a gépjárművel nem

rendelkező, egyedülálló tihanyi lakosok számára minden héten,
kedden és pénteken gyógyszertári buszjáratot biztosít, amely 10
órakor indul az Egészségház melletti parkolóból.

Kérik, aki igénybe veszi a szolgáltatást, az hozza magával a
gyógyszerkiváltáshoz szükséges okmányokat. A gyógyszerek be-
szerzésére kizárólag a településhez legközelebbi, Marina gyógy-
szertárban lesz lehetőség, ahol az érintettek személyesen kivált-
hatják a részükre felírt gyógyszereket.
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TAVASZI NAGYTAKARÍTÁS -
SZEMÉTGYŰJTŐ AKCIÓ 

TIHANYBAN!
Várunk mindenkit, aki tevékenyen szeretne részt venni 

a félsziget szépítésében, kitakarításában!

Találkozzunk március 23-án, szombaton, 
reggel 9 órakor a gémeskútnál!

Az akcióban résztvevőket finom ebéddel várjuk 
aznap 11-13 óráig a tihanyi bencés iskolában.

A szemétszedéshez zsákot, kesztyűt 
mindenki számára biztosítunk.

Az akcióhoz az idén családi program is kapcsolódik, 
az iskola udvarán 10-14 óráig öko játszóház várja 

a gyerekeket, családokat.

Kérjük, hogy aki kedvet érez segíteni, az jelentkezzen előzetesen 
március 20-ig Rózsa Évánál az alábbi elérhetőségeken: 

(+36 30 749 71 77, muvhaz@tihany.hu) 
vagy személyesen 

a Magtár (Tihany, Mádl Ferenc tér 1.) emeletén.

Szervezők: 
Tihany Község Önkormányzata, 

Tihanyi Legenda Közhasznú Nonprofit Kft.
Németh László Művelődési Ház és Könyvtár

Tihany Sport és Szabadidő Egyesület
Tihanyi Turisztikai és Marketing Egyesület

Tihanyi Horgász Egyesület 

Minden dolgos kézre szükségünk van!

ELADÓ 
ÖNKORMÁNYZATI
TELEK

Tihany önkormányzata – a képviselő-testület
2024. január 25-én született döntése alapján –
pályázatot hirdet a Tihany belterület 487/4. hely-
rajzi számú, 600 m2 területnagyságú, a 8237 Ti-
hany, Szőlő utca 24. szám alatt található önkor-
mányzati ingatlan (telek) értékesítésére.

A pályázat célja a Tihanyban élő, vagy Tihany-
ból elszármazó gyermekes fiatalok, gyermeket
nevelő családok településen való önálló otthon-
teremtésének, letelepedésének az elősegítése.

Az ingatlan értékbecslés szerint meghatáro-
zott vételára bruttó 67.528.440 forint, melynek
alapján a pályázati célban megjelöltek szerinti
pályázók részére az önkormányzat 60 %-os ked-
vezményt biztosít.

Az ingatlan eladási, pályázati kikiáltási ára a
fentiek figyelembevételével minimum bruttó
27.011.376 forint.

Az ingatlan 20 kV-os légvezeték és földkábel
biztonsági övezete által érintett 225 m2 területére
vezetékjog van bejegyezve az Eon részére, mely
kapcsán az ingatlanon keresztül húzódik az elekt-
romos légvezeték, acélszerkezetű tartóoszloppal.
A légvezeték kiváltása nélkül a telek nem beépít-
hető.

A telken lévő villamos légvezetékek kiváltása
a pályázó feladatát képezi, melynek aktualizált
ára bruttó 25.400.000 forint.

A pályázatok benyújtási határideje 2024. már-
cius 12. (kedd) 12.00 óra.

A részletes pályázati felhívás a www.tihany.hu
honlapról letölthető, ill. az önkormányzati hiva-
talban személyesen átvehető.
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TIHANYÉRT LEHET DOLGOZNI 
ITT ÉLŐ POLGÁRKÉNT IS!
Tósoki Imre 2006 óta Tihany
polgármestere. Az előtte lévő ciklusban
már a képviselő-testület tagjaként látta el
a Gazdasági Bizottság vezetőjének
tisztjét, előtte tagja volt a
Településfejlesztési Bizottságnak. A
bizottsági munka jó iskola volt később a
polgármesteri feladatok ellátásához is.
Négy teljes cikluson át vezette a
települést érezhetően közmegelégedésre;
hiszen a választásokon nem akadt érdemi
kihívója. Nevéhez kötődik a Legenda-
projekt, amely több évtizedes lemaradást
hozott be a turisztikai infrastruktúrában,
és a fizikai megújításon túl elindította a
szolgáltatások fejlesztését és a
gondolkodásmód „modernizálását” is. 

Nem csoda, hogy a település számos
hazai és nemzetközi díjat söpört be, így
például az Európai Falumegújítási, a Virá-
gos Magyarország, a Communities in
Bloom győztesének járót. Tósoki Imrét,
személyében, 2014-ben az Év vidékfejlesz-
tőjének választották, 2017-ben pedig a Ma-
gyar Érdemrend Lovagkeresztjét vehette át
a köztársasági elnöktől. Sikeres pályáját
most lezárja; úgy döntött, polgármester-
ként már nem indul, de
nem hagyja el a helyi pá-
lyát: képviselőként a
döntéshozó testület
tagja maradna.

- Azt szokták mondani, hogy „sikeres
csapaton ne változtass”, most mégis úgy
döntött, hogy a befejezi a polgármester-
séget. Miért?

- Az indulás kérdése már az előző ciklus
végén felmerült, de akkor még a barátok,
ismerősök kérésének eleget téve bevállal-
tam a negyediket. A döntésben az is közre-
játszott, hogy még több, folyamatban lévő
fejlesztést kellett levezényelni, és úgy érez-
tem, az a korrekt eljárás, ha mindent rend-
ben, lezárva, befejezve tudok átadni. Most
jött el ennek az ideje. Persze, vannak még
fejlesztési elképzeléseim, de a programok
nagy részét 2024-ben lezárjuk.

- Mi maradt meg a ciklus utolsó évére?
- Például a külterületi útfejlesztési prog-

ram folytatása, a Cserhegyi, és a temető fe-
letti út megépítése. Befejezésre vár az
Echo-domb további parkosítása is. De meg
kell említenem a tartaléklistás pályázata-
inkat, amelyek ugyan megfelelnek a köve-
telményeknek, szükség is volna rájuk, de
forráshiány miatt nem kaptak támogatást.
Ilyen a Tihany-csárda, a volt Sasi-féle épü-
let műemléki felújítása. Sokféle szolgálta-
tást lehetne ide telepíteni, programokat
szervezni, az épület pedig önmagában is
látványosság, attrakció lehetne. A pályázat
elkészült, jobb időkre vár… Nagyon fontos-
nak tartom, hogy a ciklus végéig valósuljon
meg a Kossuth Lajos utca aszfaltozása. Ez
ügyben már több egyeztetést is lefolytat-

tunk az Építési és Közlekedési Minisztéri-
ummal, nagyon bízom benne, hogy az idei
évben erre még sor kerülhet. Ezzel komp-
letté válik az a program, amelyet a főutca
ivóvízvezetékének cseréjével elindítottunk,
és remélhetőleg, évtizedekig nem is kell
majd hozzányúlni, csőtörésekre, műszaki
problémákra nem kell számítani.

- Hosszabb távra már nem tervez?
- Természetesen, a hosszú távú fejlesz-

tési koncepcióban is vannak további elkép-
zelések. Függetlenül a júniusi választástól,
októberig még hivatalban maradok, és gő-
zerővel dolgozom a közlekedésfejlesztési
programok elindításán. Kulcsfontosságú-
nak tartom a turisztikai mintaterület prog-
ram folytatását is. Ámbár január 1-től vég-
bement egy strukturális váltás, és már a
Gazdasági Minisztériumhoz tartozik a tu-
rizmusfejlesztés, kezdeményeztük az
egyeztetések folytatását a visszavont vagy
új programok megvalósításához szükséges
források biztosítására. Reméljük, hogy ka-
punk erre lehetőséget.

- Pontosabban mit takar a mintaterület
program-elnevezés?

- Ez egyfajta csomag megvalósítása,
amely a látványelemek mellett magában
foglalja a komplex településképet, az inf-

rastruktúrát és a szolgáltatásokat, de még
az egységes információs rendszert is.
Értem ez utóbbi alatt a digitális turizmus
újabb innovációinak alkalmazását, így pél-
dául a TDM-en keresztül megvalósuló,
helyi online foglalási rendszer kialakítását,
a Tihany-kártyát, a közös parkolási rend-
szerek kiépítését, a modern és szolgáltató
honlapot, a jegyvásárlást - ezekből bevétel
származik. Hosszú távon ez nélkülözhetet-
len, mert ha a TDM-szervezet többletbevé-
telhez jut, akkor legalább részben finanszí-
rozni tudja működését, így tehermentesül-
het az önkormányzat. Várható, hogy hosszú
távon a helyi vállalkozók is érdekeltebbek
lesznek az együttműködésben.

- A megvalósítás már az új polgármes-
ter és az új testület feladata lehet. Nem
így van?

- Igen, ez valószínű, de azért nem ha-
gyok el nem varrt szálakat, megoldhatat-
lan feladatokat magam után! Ha polgár-
mesternek nem is, de képviselőnek indulni
szándékozom. Ennek több oka van: január
1-től új jegyzőnk és új falugondnokunk van,
muszáj őket segíteni, eligazítani a szá-

mukra ismeretlen terepen, ügyekben. Az
átadás-átvétel zökkenőmentessége és tel-
jes értékűsége érdekében azt látom he-
lyesnek, hogy egy átmeneti ciklust még be-
vállalok a testület tagjaként. Tapasztalata-
immal és kapcsolataimmal sokat tudok se-
gíteni a településnek, de a mindennapi,
operatív munkától hátrébb lépek. Bízom
benne, hogy a választás után maradnak
olyan tagok a képviselő-testületben, akik-
kel tovább lehet vinni ezt a munkát. Szíve-
sen dolgoznék továbbra is együtt Varró
János és Juhász Gábor alpolgármesterek-
kel, Vámos Máriával, Szabó Istvánnéval és
Juhász Gábor képviselővel.

- Nem tűnik egyszerűnek és könnyűnek
ott képviselőnek lenni, ahol korábban va-
laki polgármester volt.

- Nem, ezért mentálisan rá kell készülni.
Alaposan végig gondol-
tam mindent.  A felesé-
gem nagyon örül a dönté-
semnek. Ő már régóta
kérte tőlem, hogy tegyek

több energiát családi vállalkozásunkba, az
újabb feladatokba. Tény, hogy eddig egyedül
vitt egy csomó terhet. Ahogy magamat is-
merem, nem lesz több szabadidőm, tevé-
keny maradok. De szeretnék nyugodtabb
életet élni, több időt fordítani kedvelt sza-
badidős tevékenységeimre is: lovaglás, ke-
rékpározás. Ugyan akkor továbbra sem hagy
hidegen Tihany sorsa – ez lelkiismereti kér-
dés, amit nem lehet csak úgy letenni.
Sosem voltam magamnak való, közösségi
ember maradok ez után is, és továbbra is
aktív részese leszek a helyi életnek, a helyi
közösségeknek, a civil kezdeményezések-
nek, és benevezek a főzőversenyekre is.

- Milyen érzés búcsút mondani a pol-
gármesterégnek és új fejezetet nyitni az
életben?

- Vegyesek az érzéseim. Tizennyolc éven
át ez volt az életem meghatározó része. Ez
egy nagyon nagy döntés; idő kell ahhoz,
hogy újra rendeződjenek a dolgok körülöt-
tem és bennem is. De szerintem nem a po-
zíció a legfontosabb! Tihanyért lehet dol-
gozni itt élő polgárként is!

Koncz Mária

„Szeretnék nyugodtabb életet élni…, de továbbra sem
hagy hidegen Tihany sorsa - ez lelkiismereti kérdés.”

Juhász Gábor képviselő újra indul a választási küzdelemben, és – ha megválasztják -,
vállalja a polgármesteri tisztséget. 2010 óta él Tihanyban feleségével, aki a település há-
ziorvosa; két lánya már itt született. A tihanyiak az egészségügy fontos szereplőjeként is
ismerik; három megyében irányítja az orvosi ügyeletek működtetését, de az aktív beteg-
ellátásban is dolgozik mentőtisztként. Képviselőként célja, hogy az új testületben foly-
tassák a megkezdett munkát, és új tervekkel biztosítsák Tihany  stabilitását és további fej-
lődését. Tósoki Imre polgármester támogatásával indul a választáson.



A képviselő-testület meghallgatta a
Németh László Művelődési Ház és
Könyvtár 2023-as idegenforgalmi
szezonról szóló beszámolóját. Tavaly
sikeresen megtartották a település
hagyományos, népszerű programjait,
több neves előadó is megfordult
Tihanyban, ugyanakkor egyértelművé
vált: a színvonalas programokhoz egyre
több anyagi forrásra van szükség.

Az előző évekhez hasonlóan a művelő-
dési ház ezúttal is a kisebb programok
megszervezésért volt felelős, míg a na-
gyobb turisztikai vonzerővel bíró rendezvé-
nyek, a Levendula Hetek, a Szüreti Napok
és a Gardália, a helyi TDM koordinálásában
valósultak meg, igaz a művelődési ház
aktív részvételével.

Februárban a Téltemetésen ezúttal is
nagy sikert aratott a Tihany Sport és Sza-
badidő Egyesület szervezte jelmezes futás.
A programot táncház zárta, először volt
ilyen a megújult Magtárban. Évek óta az
egyik leglátogatottabb program a Húsvéti
nyuszi-buli és Tojástánc, melyet a TDM-mel
közösen szervezett meg a művelődési ház.
Sikeres volt a Kecskeköröm Ünnep, amely
a főzőversennyel, sportprogramokkal, kéz-
műves foglalkozásokkal, különböző játé-
kokkal tulajdonképpen a falunap szerepét
tölti be. A pandémia óta először a Tavaszi
Népzenei Találkozót is megtartották a Táj-
ház udvarán, amelyről már sokadszorra de-
rült ki, hogy közkedvelt rendezvény hely-
szín. Kiemelt látogatottsággal zajlott le, a
negyvenedik születésnapját ünneplő Tihanyi

Horgász Egyesülettel közösen szervezett
Gyereknap, de emlékezetesek maradnak a
Petőfi Sándor születésének 200. évforduló-
jához kapcsolódó programok is.

– Elsősorban anyagi megfontolásból a
nyáresti programsorozaton három nagyobb
koncertet és kisebb zenés esteket rendez-
tünk. A főtéren tartott nagyobb koncerte-
ken a Füred Dixieland Band vendégeként
Kamarás Iván lépett fel, itt volt a Sakk Matt
Company utcabálja és a Molnár György
Band Máté Péter emlékestje Tabáni István-
nal és Bebével.  A kisebb programok bor-
kóstolóval egybekötve a Magtár udvarán
voltak. A visszajelzések alapján annak el-
lenére, hogy belépőt is szedtünk, sikeres
volt a program, tervezzük a folytatását
ebben az évben is – fogalmazott Rózsa Éva,
a művelődési ház igazgatója.

A hagyományos Szüreti Napok rendez-
vénysorozatát, új helyszíneken, a TDM-mel
együttműködve szervezték meg, a 21. Gar-
dália Napok pedig mint mindig, tavaly is
sok látogatót vonzott. - A látványsütés, a
gasztronómiai vásár, és a Benke László

halászlé főzőverseny nagyon népszerű. Ez-
úttal is kitelepülhettek az oktatási intézmé-
nyek, az általános iskola minden osztálya
és az óvoda is élt a lehetőséggel, ők min-
denképp színesítik a rendezvény kínálatát
– így Rózsa Éva, aki hozzátette: a rendez-
vényekkel kapcsolatban a legnagyobb
prob léma az árak drasztikus emelkedése.
A fellépők díja, a hangtechnika, az egész-
ségügyi szolgáltatások és az egyéb járulé-
kos költségek, mint például az üzemanyag
árak is jelentősen emelkedtek.

– A legnagyobb érvágást az adózási
rend szer változásai okozták. A legtöbb
egyéni vállalkozó az áfát is kénytelen hoz-
zátenni az áraihoz, sőt, többen abbahagy-
ták a vállalkozást, így sok esetben egyszeri
megbízással tudtunk csak szerződni,
mindez nagyon megterhelte a költségveté-
sünket, túl is léptük az eredetileg beterve-
zett összeget. Ezek a gondok állandósulni
látszanak, ráadásul a pályázati források is
egyelőre minimálisra csökkentek – véleke-
dett a művelődési ház igazgatója.

t-v
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A tihanyi Bencés Iskolában 48 játékossal Rummikub bajnokságot rendeztek. 
A jó hangulatú eseményre Budapestről, Monorierdőről, Balatonfüredről, Siófokról,
Fonyódról, Székesfehérvárról és Mórról is érkeztek vendégek. 

A Németh László Művelődési
Ház és Könyvtár szervezte baj-
nokságon természetesen tiha-
nyiak is indultak: Sörös Gézáné,
Simai Istvánné, Fejes Gáborné és
Kónya Péter, Buza Blanka, Bog-
nár Anita, Lukáts Natália képvi-
selte a települést. 

A résztvevők belekóstolhattak
abba, hogy a heti összejövetelek-
kel szemben milyen kihívás ját-

szani egy versenyen. Egészen más a kettő! 
Turi Sándor játékmester vezette bajnokságon a játék szabályai szerint sorsolással vá-

lasztották ki, hogy ki kivel, és melyik asztalnál játszik. Három sorsolással háromszor négy
fordulót, tehát összesen 12 játékot játszott mindenki. Itt már előkerült a homokóra is.

A több órás, izgalmakban bővelkedő játékban az 1. helyezett Monostori Terézia - Mór,
2. Horváth Jánosné - Balatonfüred, és a 3. dr. Kraliczky Antalné - Fonyód rutinos játékosai
lettek, ők 8-7-6 kört nyertek meg.

A tihanyiak közül a legtöbb fordulót Kónya Péter nyerte, ő egy Rummikub játékot vihetett
haza. Tíz éves volt a legfiatalabb játékos ő is egy társasjátékkal lett gazdagabb, a legidő-
sebb egyébként elmúlt nyolcvan éves.

Horváthné Tóth Ivett

A JÁTÉK, AMI ÖSSZEKÖT FELHÍVÁS
Kedves gyerekek, anyukák, apukák!

Közeleg Húsvét ünnepe, ebből 
az alkalomból

RAJZVERSENYRE
hívunk minden óvodás és 

általános iskolás gyerkőcöt!
A téma természetesen a tavasz 

és a húsvét!
(A rajzeszköz: szabadon választott, 

ceruza, festék, tus, zsírkréta…)

A rajzokat 2024. március 21-ig várjuk 
a könyvtárban, nyitva tartási időben!

A zsűrizés után (külön értékeljük az óvo-
dások és külön az alsó- és felső tagoza-
tosok rajzait)  minden alkotást kiállítunk

március 30–április 1. között
a Húsvéti Nyuszibulin,

a Tihanyi Tájházak udvarán, és értékes
nyeremények is várnak rátok.

Németh László Művelődési Ház

FOTÓ: VÖRÖS ÁKOS

NÉPSZERŰ PROGRAMOK EGYRE NAGYOBB 
KÖLTSÉGGEL
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MEGTISZTUL A KENDERFÖLD
A Veszprém Vármegyei Kormányhivatal határozatban

kötelezte a Félsziget Resort Kft-t, hogy a Kenderföldeken

felgyülemlett építési illetve bontási hulladékot a jogszabályi

előírásoknak megfelelően szállítsa el. A húszhektáros

területen, amely hosszú ideje tulajdonképpen szemétlerakó

hely volt, jelenleg már javában folynak a munkálatok.

A kormányhivatallal és Tihany önkormányzatával történt korábbi
egyeztetések során kérés volt a Társaság-felé, hogy a munkálato-
kat lehetőség szerint ne a balatoni üdülő szezonban végezzék, to-
vábbá a hulladékkezelésre jogosult szakcégek kiválasztása és
tendereztetése is egy hosszabb időszakot átölelő folyamat volt.

– Az ingatlanon lévő hulladék kezelését szeretnénk maximálisan
az előírt jogszabályoknak megfelelően kezelni. Ennek érdekében
számos szakembert bevontunk a munkálatokba, amelynek meg-
kezdéséről a helyi civil szervezetet is értesítettük. A munkálatok
teljesítéséhez kapcsolódóan fakivágási feladatokat is el kell végez-
nünk, az erre vonatkozó engedélyeket az illetékes hivataloktól
megkaptunk, tehát a fák kivágása is jogszerűen történik – vála-
szolta lapunk kérdésre a Félsziget Resort tulajdonostársa, Nyíri
Viktor.

A beruházó cég elsődleges célja a terület hulladékmentesítése,
ennek részeként, az ott található, erre alkalmas hulladékokat hely-
ben felhasználható termékekké alakítják, ez által jelentős mennyi-

ségű hulladékból, hasznosítással, másodnyersanyag állítható elő.
Természetesen a területen található lakossági hulladékot és kis
mennyiségű veszélyes hulladékot nem lehet helyben hasznosítani,
ezeket a megfelelő engedélyekkel és tapasztalattal rendelkező
szakcégek szállítják el, az erre alkalmas lerakótelepekre, Bala-
tonfűzfőre és Inotára.

– A helyben hasznosított hulladék-kezelést a törvényi előírások
szerint végezzük, a hazai Országos Hulladékgazdálkodási Terv
irányelveit is szem előtt tartva, egyben a körforgásos gazdaságra
vonatkozó uniós cselekvési terv célkitűzésit is teljesítve. Hangsú-
lyozom, hogy a szemétlerakóba történő elszállítás jóval nagyobb
környezeti terhelést jelent, mint a helyben történő hasznosítás. A
hulladék elszállításának igyekszünk a lehető legközelebb található
befogadópontokat választani, ezzel is csökkentve a fuvarozásból
származó többlet környezetterhelést – fogalmazott Nyíri Viktor, aki
hozzátette: a feldolgozott hulladékok akkreditált környezetvédelmi
mintavétele és laborvizsgálata szintén a cég által megbízott füg-
getlen szakértők és cégek feladata, melyeket az illetékes hatóság
ellenőriz, így csak olyan hulladékot hasznosítanak helyben, amely
a másodnyersanyagként történő felhasználás szigorú kritériuma-
inak megfelel.

A Kenderföldeken felgyülemlett hulladékok elszállítása várha-
tóan április végéig befejeződik.

mt

SZÉPKORÚAK KÖSZÖNTÉSE
Bár az ENSZ közgyűlése 1991-ben nyilvánította október 1-jét

az Idősek Világnapjává, Tihanyban hagyományosan január

utolsó vasárnapján köszöntik a szépkorú lakosságot. 

Idén a megszokott módon a Bencés Iskola aulájában várták a

helyi nyugdíjasokat, akik mindig örömmel jönnek el az

eseményre.

Az önkormányzat, az iskolai konyha és a Németh László
Művelődési Ház és Könyvtár dolgozóihoz ezúttal lelkes önkéntesek
is csatlakoztak, hogy ismét egy szép, tartalmas napot
szervezzenek az időseknek, akiket Juhász Gábor képviselő, az
önkormányzat szociális bizottságának elnöke és Mogyorósi Ányos
atya is köszöntött.

Juhász Gábor a nagyszüleivel töltött időkre emlékezett vissza.
– Szerintem mindenki jó szívvel emlékszik vissza gyer mek ko -

rára, amikor a szülői szigor és nevelés alól a szünetekben
kiszabadulhatott az iskola és tanárai fogságából, és szünidejének
nagy részét nagyszülei vigyázó és szerető kezei között tölthette –
fogalmazott Juhász Gábor. – Mai napig látom magam előtt azokat
a reggeleket, mikor nagypapám, mire felkeltem, már a szőlőből
visszaérve tejes kávéját szürcsölgette, olvasta a napilapot és rám
mosolygott, érzem azon illatokat, ami a konyhából, nyárikonyhából

kiszűrődtek, ahol nagymamám oly szeretettel készítette a
felejthetetlen ízű ételeket. Életem legszebb pillanatai és emlékei
közé tartozik. Aztán, ahogy nőttem és serdülni kezdtem, azok a
beszélgetések élénken élnek bennem, amiket papám mesélt a
háború éveiről, a fogságról, életéről, élményeiről és tapasztalatiról.
Bár szavai meseszerűnek tűntek, akkor még talán nem is
értettem, de nevelt, oktatott és erkölcsi irányt mutatott, melyeket
most már megértve az életem részét képezi. Ezért azt gondolom
az idősek napja nem lehet csak egy ünnepnap, erről amíg csak
lehet, minden nap valahogyan a szívünkben meg kell emlékezni-
mondta köszöntőjében a képviselő.

Mint minden évben, most is színes műsorral készültek a tihanyi
óvodások és az Bencés Iskola is. Mindenki nagy örömére a falu
legidősebb lakója, a 95 éves Csáki-Maronyák Józsefné, Éva néni
is eljött az ünnepségre, igy őt a helyszínen köszöntötte Tósoki Imre
polgármester. A legidősebb férfi lakost, Dobos Gábort pedig
otthonában kereste fel a falu vezetője és Vámos Mária képviselő
Természetesen a meglepetés sem maradhatott el: Buch Tibor
színművész-énekes lépett fel Horváth Elemér hegedűművésszel
és Horváth Péterrel, aki zongorán kísérte.

R.É.

FO
TÓ

: S
ZA

B
Ó

R
ŐT

SZ
A

K
Á

LL
Ú

ZS
O

LT



Valószínűleg nem akad ember

Tihanyban, aki ne ismerné Pétert. 40 éve

él már a faluban, azt is tudjuk róla, hogy

minden, számára fontos ügy mellé áll,

nem csak szavakkal, de valós tettekkel is.

Talán azzal sem túlzok, hogy most

mindenki úgy gondolta: jó helyre került

a település egyik legnagyobb

kitüntetése. Péterrel a tihanyiságról, a

közösségben élésről és a családról

beszélgettünk.

- Nem Tihanyban születtél, nőttél fel.
Szerinted mennyire lettél tihanyi az itt
töltött idő alatt? 

- Fiatal felnőttként szülőfalumban és
annak környékén képzeltem el a jövőmet.
Házasságkötés után azonban az ember
már nem egyedül dönt. Így kerültem Ti-
hanyba negyven évvel ezelőtt, magammal
hozva a törekvést: ne csak a létszámot
gyarapítsam, a közösségnek is javára le-
gyek. Elég volt egyszer kinyilvánítani a
készséget a feladat -vállalásra ahhoz,
hogy a továbbiakban megtaláljon a tenni-
való. Igyekeztem folytatni a korábbi gene-

rációk általam követendőnek ítélt tevé-
kenységeit: házat építettem, szőlőt művel-
tem, részt vettem az egyházközség mun-
kájában, megismerkedtem a falu lakóival.
A Tihanyiakról általában az volt a véle-
mény, hogy nehezen fogadják be a jöve-
vényt, én ezt azonban soha nem éreztem,
és ez jelzi számomra leginkább, hogy ti-
hanyi lettem.

- Mi az, ami itt a legközelebb áll a szí-
vedhez? 

- Tihany település és a félsziget külön-
leges értékek tárháza, melyek közül na-
gyon sok közel áll hozzám, de ha egyet ki
kell emelnem, az a teremtett világ, a fél-
sziget természeti adottságai, melyeket
igyekszem egyre jobban megismerni, fel-
térképezni.

- Köztudott az érdeklődésed Tihany
múltja, hagyományai iránt. Honnan, mikor
indult el ez az érdeklődés? 

- Szüleim életük végéig számon tartot-
ták szülőfalujuk értékeit, hagyományait, la-
kóinak sorsát. Ez az érdeklődés átragadt
rám is, és ezt megerősítette gyermekkori
plébánosom példája, aki minden általa el-

látott település történetét összegyűjtötte,
megírta.

- Melyek a legnagyobb szívügyeid itt a
faluban?

- Legnagyobb szívügyem az, amiért a
legkevesebbet tudok tenni. Tihany a tria-
noni döntéssel összezsugorított ország
egyik legvonzóbb települése lett, mely iránt
egyre fokozódó az érdeklődés. A korábban
itt élő generációk lehetőségeinek szűkös-
sége, a bennük még meglévő arány- és
szépérzék, valamint a természettel való
szoros kapcsolatuk a teremtett és az
ember által alkotott világ olyan harmoni-
kus együttesét hozta létre, amely mindenki
számára vonzó.  Valószínű, hogy Illyés
Gyula is e benyomások hatására írta ezeket
a sorokat:

„Nekem addig szép a táj, ahol még lát-
szik rajta az emberkéz nyoma. Riaszt a
puszta magasság.  A hó, jég a szánthatat-
lan istenek hona”!

Sajnos, ez a páratlan érték-együttes a
szemünk láttára porlik szét az újabb idők
emberi tevékenységei következtében. Az
anyagi lehetőségek növekedése gyakran

A KÖZÖSSÉG JAVÁRA LENNI
BESZÉLGETÉS A PRO TIHANY DÍJAS BAKOS PÉTERREL
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párosul a mértéktartás és a természet
iránti tisztelet csökkenésével, és ez az év-
századok során kialakult harmónia sérülé-
sét eredményezi. Ennek az egyre gyorsuló
folyamatnak következtében pedig sok min-
den elveszhet abból, ami eddig a vonzerőt
adta.

- Sokféle közösségben, szervezetben
végeztél munkát, képviselőként, önkén-
tesként. Ezekkel a tapasztalatokkal böl-
csebben mi a véleményed a helyi közös-
ségekről, a közösségi életről? 

- Három alkalommal
jelöltettem magam és
kaptam képviselői meg-
bízatást. Ennek során
egyre erősödött, majd teljes bizonyos-
sággá vált bennem a megállapítás: Ilyen
lelki alkatú embernek, mint én, nem való
még a helyi szintű politizálás sem. Önkén-
tesként a nyolcvanas évek második felétől
kezdődően többféle közösségi próbálko-
zásban részt vettem a faluvédő egyesület-
től a nagycsaládosok egyesületén át a
borrendig. Ezek a közösségek többnyire
megszűntek vagy takaréklángon működ-
nek.

Tihany a magas ingatlanárak, a szű-
kös munkalehetőségek, a jelentős meg-
élhetési költségek valamint a folyamatos
ingatlan eladások következményeként
nem tudja megtartani fiatalkorú népes-
ségét. Ez az emberveszteség a közössé-
gek sorvadását eredményezi, mert az
1300 állandó lakosból talán 800 az, aki
életvitel szerűen a településen él, a leg-
népesebb csoport a nyugdíjas korúak. Az
ő soraikból alakult a jelenleg legjobban
működő közösség, a Levendula klub. Te-
vékenységük példaértékű.  Kisebb lét-
számú, de szintén értékes csoport az
Asszonykórus. Komoly értéket képvisel-
nek a faluban kevésbé ismert, de több
éve működő, több generációt átfogó
„Édesanyák imái” tihanyi imacsoportok,
a világ sok országában elterjedt mozga-
lomhoz kapcsolódva.

Nagy lehetőséget látok a kisgyerme-
kes családok összefogásában.  Nagyon
remélem, hogy megtalálják az együtt-
működés mikéntjét, mert ebben az élet-
helyzetben erre nagy szükség van. A
borrend, amelynek – ugyan nem meg-
fontolt elhatározásból – de alapító tagja
vagyok, a generációváltás időszakához
érkezett. Nehezíti a helyzetet, hogy a ti-
hanyi szőlőművelők köre egyre szűkül, a
fiatalabbak nehezen bevonhatók a tevé-
kenységbe és a tagság összetétele sem
kedvező az egyesület további működésé-
hez.

- Szép, nagy család áll mögötted, ők
mennyire támogattak-támogatnak abban,
hogy aktívan részt vegyél a helyi közösség
életében?

- Házasságkötéskor mindkettőnk részé-
ről azonos volt a vágy: nagy családot sze-
retnénk! Követni kívántuk szüleink példá-
ját. Feleségem az anyai hivatást minden elé
és minden más fölé helyezte, ezért zokszó
nélkül vállalta a család érdekében elvég-
zett aránytalanul több munkát. Amellett,
hogy otthon helytállt, amíg én távol voltam,

a szervezések előkészítésében és megva-
lósításában is segítségemre volt, legtöbb-
ször észrevétlenül. Mivel – amikor a gyere-
kek életkora már megengedte – nyelvta-
nárként, hitoktatóként, idegenvezetőként,
énekkarosként maga is jelen volt a tihanyi
közösségekben, meg tudtuk osztani ta-
pasztalatainkat, ismereteinket. A közös ér-
deklődési körünk és folyamatos együtt-
gondolkodásunk olyan feladatok vállalását
is lehetővé tette, amelynek megoldására
egyedül nem lettem volna képes.

Gyermekeink nagy segítségünkre voltak
azzal, hogy sem magaviseletükkel sem ta-
nulmányaik során nem adtak plusz felada-
tot számunkra, hanem örömforrást jelen-
tettek. Felnőve pedig tudásukkal, színes
egyéniségükkel gazdagították életünket,
gyakran pedig követendő példát mutattak –
és mutatnak ma is – számunkra. Szerete-

tük, figyelmük, összetartásuk reménnyel
tölt el bennünket, ha öreg napjainkra gon-
dolunk.

- Milyen érzésekkel vetted át a Pro Ti-
hany emlékérmet?

- Nagyon meglepett a megtisztelő elis-
merés, amit ezúton is megköszönök. Az
eseményről készült kép láttán magam is
megmosolyogtam, hogy mennyire megille-
tődött voltam. Családom ügyessége és az
én naivitásom kellett ahhoz, hogy ne sejt-
sek semmit. Magam még nem éreztem

idejét a számvetés készí-
tésének, de az elismerés
visszatekintésre készte-
tett, amelynek során a

családdal szembeni mulasztásaimmal is
szembesültem.

- Már nyugdíjasként milyen terveid
vannak, mivel foglalkozol most legin-
kább? 

- Gyermekeinket és családjaikat szeret-
nénk továbbra is segíteni, támogatni, ké-
szen állni, ha szükségük van ránk. Ennek
érdekében is mindent meg kell tennünk,
hogy jó egészségünket, fizikai és szellemi
cselekvőképességünket minél tovább meg-
őrizzük. Túrázással, kerékpározással,
úszással és más, szabadban végzett tevé-
kenységekkel igyekszünk ezt elérni. Szíve-
sen foglalkozom helytörténettel. Számot-
tevő anyagot gyűjtöttem össze családom és
szülőfalum történetéről, melyek rendsze-
rezése és összefoglalása is feladat még
számomra a közeljövőben. 

Rózsa Éva

„Még nem éreztem idejét a számvetés készítésének,
de az elismerés visszatekintésre késztetett.”

Bakos Péter 1955-ben született Zalagalsán. 1984-ben Csizmazia
Annával kötött házassága révén lett tihanyi lakos. Első munkahelye a
Limnológiai Intézet volt, majd sekrestyés, és 1989-től nyugdíjba vo-
nulásáig a Képzőművészeti Egyetem tihanyi művésztelepének gond-
noka volt. 

Az 1970-es évektől kezdve különös érdeklődéssel és odaadással for-
dult Erdély és az erdélyi magyarok felé. Rendszeresen utazott Erdélybe,
1990-ben a forradalom idején élelmiszer-és adomány-gyűjtést szerve-
zett. Szoros kapcsolatot épített ki Csíkmenasággal, és az ottani plébá-
nossal együttműködve éveken át szervezte meg székely és csángó
gyermekek tihanyi nyaraltatását. 

Mindig nagy érdeklődéssel fordult Tihany élete és történelme felé, fon-
tosnak tartotta a közösség szolgálatát. Folyamatosan, fáradhatatlanul
kutatja és gyűjti a Tihannyal kapcsolatos ismereteket, idegenvezetői te-
vékenysége során pedig látogatók ezreivel ismertette meg a tihanyi fél-
szigetet. 

A rendszerváltás első éveiben, majd a közelmúltban képviselőként ak-
tívan részt vett a falu közéletének formálásában. Tavaly év végén Tihany
közösségi, kulturális életében és a helyi értékek védelmében végzett ki-
magasló munkájáért Pro Tihany emlékérmet kapott.



Ismét gyerekzsivajtól volt hangos a tihanyi sportcsarnok. Közel
negyven gyermek részvételével február végén második alkalommal
rendezték meg a Tihanyi Óvodai Sportnapot.

A Visszhang Óvoda és Bölcsőde valamint a Tihanyi Futball Club
közös szervezésében Tótvázsony, Monostorapáti és Tihany óvodásai
sor - és váltóversenyeken mutathatták meg ügyességüket.

A csapatok oklevelet, édességet és egészséges vitamincsoma-
got vehettek át Leidlné Szabó Judit intézményvezetőtől és Horváth
Béla klubelnöktől.

t-v

ÓVODÁSOK 
SPORTNAPJA
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15. TÉLI TIHANY TELJESÍTMÉNYTÚRA
Február elején immár 15. alkalommal rendezték meg a téli
teljesítménytúrát a Tihanyi-félszigeten. A Balaton Turista és
Szabadidő Egyesület közkedvelt eseményén a résztvevők négy
távon (20-, 15-, 10-, 5 kilométeren) ismerhették meg az ország
első Tájvédelmi Körzetének természeti kincseit és történelmi
nevezetességeit. 

Az időjárás idén ismét kegyeibe fogadott minket és a túrázókat
is, hiszen napsütés, tiszta levegő és 15 fok volt jellemző napközben.
Az útvonal több részén is csodálatos panorámában gyönyörköd-
hettek a résztvevők. Üröm az örömben, hogy a téli túra ismét nem
téli körülmények között zajlott.

A rajt és a cél helyszínéül egyaránt a Belső-tó déli partján fel-
állított rendezvénysátor szolgált. A leghosszabb táv a Belső-tó -

Akasztó-domb - Aranyház - Gejzírmező - Újlaki templomrom -
Horgásztanyák - Csúcs-hegy - Apáti-hegy - MOHOSZ horgásztanya
- Kis-erdő - Óvár - Barátlakások - Hajóállomás - Echo étterem -
Kálvária - Apátság - Belső-tó útvonalon vezetett végig.

A legrövidebb öt kilométeres távot (Belső-tó - MOHOSZ horgász-
tanya - Kis-erdő - Kálvária-Echo étterem - Apátság - Belső-tó) ki-
fejezetten a gyerekeknek illetve kísérőiknek valamint a 65 év feletti
korosztálynak hoztuk létre.

A sikeres teljesítés érdekében több helyen frissítést, a célban
pedig meleg ételt kaptak a túrázók. Az elmúlt évek szokásainak
megfelelően a tihanyi lakosok és a Bencés Iskola tanulói nevezési

díj fizetése nélkül vehettek részt a rendezvényen. 34-en
éltek a lehetőséggel.

A teljesítés elismeréseként emléklap és erre az alka-
lomra készített egyedi emlékérem járt a túrázóknak, akik
Budapestről és Veszprémből érkeztek a legtöbben, de vol-
tak hajdúsági, békési versenyzők is.

A Balaton-felvidéki Nemzeti Parkkal együttműködve a
taposási károk megelőzése érdekében létszámkorlátot
vezettünk be, melynek eredményeként a rendezvényt
megelőző héten lezárult az előnevezési lehetőség. Ezúton
szeretnénk köszönetet mondani a rendezvény lebonyolí-
tásában nyújtott segítségéért az Apátság dolgozóinak,
Dombi Lajosnak, az Echo étterem csapatának, Horváth
Bélának, a MOHOSZ igazgatóságának, az iskola konyhá-
sainak és takarítóinak, Kovács Nikolettának, Radó Lász-
lónak, Rózsa Évának, Szabó Zoltánnak és Tósoki Imrének.

Badacsonytördemicen (június 15-16.) és Balatonará-
cson (október 19.) lesznek a következő túráink, és termé-
szetesen jövő februárban ismét megrendezzük a Téli Ti-
hany túrát.

Terveink között szerepel idén az erdei eligazító tábla-
rendszer megújítása, valamint jövőre a turistajelzések
újra festése, melyet szívesen bemutatunk a helyszínen a
helyi érdeklődőknek is.

Csiba Ágoston
főrendező



REJTVÉNY
Németh László Sajkodon a természettel akart minden korábbinál szorosabb kapcsolatba kerülni, ezt a helyet tartotta legalkalmasabbnak
arra, hogy alkatának megfelelően élhessen. Íróasztalát a Balatonra néző ablak elé állította, a sajkodi lét, visszatérő témája volt. Naplójában
így írt az ablakából szemlélt balatoni panorámáról:
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Németh Lászlónak magánemberként és íróként is egy új kor-
szaka kezdődött el Sajkodon. A Németh család, már a negyvenes
évek végén megfordult Sajkodon, akkor még csak nyaraltak itt, el-
sősorban Borsos Miklósékat látogatták. Németh Magda és férje,
Némethy László 1955 nyarán házat éptettek a megvett telken,
ebben az évben már az író is időzött a sajkodi házban. 1956 novem-
berében Némethy Lászlóék elhagyták a házat, így 1957 tavaszán
Németh László a megüresedett házba vonult vissza, a pesti lét he-
lyett az elhúzódást választva. A telepet ekkor még csak nyolcan-
tízen lakták, nehezen lehetett megközelíteni.

Németh László Sajkodon a természettel akart minden korábbi-
nál szorosabb kapcsolatba kerülni, azt kereste, hogy életmódjában
miképpen követheti alkata hajlamait. Sajkod mindehhez megfelelő
teret biztosított. 1958 nyarán az úgynevezett „nagy ház” után fel-
építették a „kis házat” amelyet konyhának szántak eredetileg, de
könyvekkel volt tele zsúfolva, akárcsak a belső szoba, amelyben
csak egy heverő és egy szék volt illetve a Balatonra néző íróasztal.
Sajkod az élet helyes megélésének módját kutató Némethnek a
természettel való mély együttélés lehetőségét kínálta fel, elhúzó-
dásában azonban szerepet játszottak kényszerű okok is.

Sajkodon Németh László nem csupán a gyönyörű, a tavaszi
megújhodás előtt álló balatoni tájat látta maga körül, hanem az

írónak megváltozott helyzetével is szembe kellett néznie. A sajkodi
korszakban Németh Lászlót két alapvető törekvés mozgatta, ezek
közül az egyik az élet teljessé tételére, az általa megvalósítandó
életmodell kiteljesítésére, a másik az életműve teljessé tételére
vonatkozott. Sajkodi magányában, szigorú menetrendet dolgozott
ki magának, egy puritán életmodellt, amelyet részben a betegsége
kényszerített rá. Naplójában így ír erről: „Reggel hétkor kelek, ki-
lencre rendben a ház, már sétáltam s reggeliztem, tizenegyig írok,
egy óra szünet, amely alatt a levélírást elvégzem, fél kettőig fordí-
tás. Délután fél négytől hatig kivonatolás, utána matematika s el-
méleti fizika. Hétkor vacsora; fél kilenctől tizenegyig - olvasás. Az
éledő kert viszont megnöveli négy-öt órára a kerti munkát, egy fél
órával korábban kelek, s később fekszem. S a délelőtti, délutáni
szünetbe ékelődik be a kerti munka. A nehezen megtartható kor-
látozás most már az, hogy a szellemi munka ne legyen több nyolc
óránál. Tizenkét óra munka, ebből nyolc szellemi: ez, azt hiszem,
teljesen megfelel annak, amit a szívgyógyászok a beteg habilitáci-
ójának neveznek.”

Később ugyan már kevesebb időt töltött az írással és vissza-visz-
sza tért a fővárosba, de Sajkod megmaradt az élete meghatározó
helyének: „Kiderült, hogy Pest unalmasabb, mint Sajkod.” – írta.

t-v

NÉMETH LÁSZLÓ SAJKOD ÖLELÉSÉBEN
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